
Basketbal – prioritou je práce s mládeží 
 
 Jičínský basketbal pak v letošním roce slaví již 70 let od založení našeho oddílu 
(7.2.1943). Pojďme se trochu podívat do podstatných milníků naší historie. 
 První kořeny v Jičíně basketbal zapustil v třicátých letech minulého století za přispění 
tehdejších studentů středních škol a tělocvikáře na gymnáziu profesora Fleismana. V době 
založení oddílu získalo Lepařovo gymnázium titul Mistr severočeských škol. Prvním 
mezinárodním úspěchem bylo vítězství jičínských mužů krátce po válce nad týmem 94.divize 
US Army 38:21. 
 V období konce čtyřicátých a celá padesátá léta se střídala větší či menší oddílová 
aktivita a v této době jsme získali několik titulů přeborníka kraje. 
 Teprve od poloviny šedesátých let počala více propracovaná činnost oddílu v čele 
s dvojicí Jaroslavem Veselým a Vladimírem Hofmanem. Mezi první úspěchy patří postup 
mužů do Krajského přeboru I.tř. V této době měl náš oddíl již 60 členů. 
 V roce 1971 jsme pak provedli první veřejný nábor a zorganizovali „Malou ligu 
jičínských škol“. Tímto krokem se nám podařilo členskou základnu zdvojnásobit. Pod 
vedením dvojice trenérů, Josef Banýr a Josef kozák, začala naše mládež získávat mnoho 
úspěchů. Nejdříve to byla 2x účast na přeboru republiky. Následně bylo v Jičíně zřízeno TSM 
– Tréninkové středisko mládeže. Před postupem do ligy dorostenců jsme ještě získali 7 titulů 
přeborníka kraje a 10 druhých míst. V osmdesátých letech jsme navázali na předchozí 
úspěchy a trvale hráli dorosteneckou ligu, a účastnili se přeborů ČSR a ČSSR. Mezi nejlepší 
umístění na těchto přeborech patří 3. místo na ČSR a 6. místo na ČSSR. V této době od nás do 
vrcholového sportu odchází Karel Formánek a Pavel Kubálek, později je následuje Pavel 
Budinský a Radek Banýr. Všichni patří mezi juniorské reprezentanty ČR, první dva 
jmenovaní pak i reprezentanty v kategorii dospělých. 
 V devadesátých letech jsou v Jičíně pro sport mládeže ztížené podmínky, ale i přesto 
se našemu klubu dařilo udržet úroveň tohoto krásného sportu a v roce 1990 postupují naši 
muži do 2.ligy, kde hrají dodnes. Až do roku 1994 stále hrajeme dorosteneckou ligu 
v mladším i starším dorostu. Minulé století můžeme uzavřít poslední účastí žákovského 
družstva na přeboru republiky a v roce 1996 poslední účastí v DL staršího dorostu. 
 Tolik krátce k minulosti našeho klubu. V současnosti má náš oddíl BSK TJ Jičín lehce 
přes 200 členů, z toho téměř 150 ve věku do 19 let a v průběhu jedné sezóny odehrajeme více 
jak 300 utkání. 
 V soutěžích ročníku 2012/13 hájí barvy klubu a města Jičína celkem 11 družstev, 
z toho 9 mládežnických. Tým mužů hraje již 21 sezón 2. ligu. V posledních letech jsme hráli 
tuto soutěž na špici tabulky. V letošním roce se dařilo trochu méně, ale soutěž byla velice 
vyrovnaná a pouhé 2 body rozhodovaly o účasti v play-off. Družstvo juniorů U19 je převážně 
složené z mladších věkových ročníků, a tak jsou výsledky adekvátní podmínkám. Posledním 
družstvem v chlapecké složce jsou mladší minižáci U12, kteří jsou ve většině také mladší a 
start v letošním ročníku byl pro ně prvním. V závěru sezóny někteří doplnili družstvo Nové 
Paky a zkoušejí uspět při postupu na MČR ve společném družstvu. Výkonnost družstva žen je 
výrazně ovlivněna faktem, že většina hráček studuje na VŠ a v průběhu týdne (stejně jako 
řada hráčů mužů) nemají možnost dojíždět domů na tréninky. Družstvo juniorek U19 hraje 
oblastní přebor a je doplněné staršími žákyněmi. Právě starší žákyně U15 měly smůlu, když 
nepostoupily ze silné kvalifikační skupiny do žákovské ligy a tak hrají pouze divizi této 
soutěže. Naopak mladší žákyně U14 hned 2x historicky uspěly. V prvním případě získali pro 
Jičín první žákovskou ligu v kategorii dívek a následně si v této soutěži vedly tak dobře, že 
uhrály postup do nejvyšších příček a to extraligy. Žákovská kategorie pak nastupuje ještě 
v oblastním přeboru jako družstvo žákyň U15B. Na úspěch si brousí zuby starší minižákyně 
U13, které bojují o postup do předkola MČR a tím i o přímý postup do žákovské ligy. Šanci 



mají už proto, že pět hráček pravidelně nastupovalo v lize a extralize ml.žákyň U14. Mladší 
minižákyně U12 a nejmladší minižákyně U11 hráli oblastní přebor. V kategorii U11 jsme pak 
vytvořili společné družstvo se Sokolem Nová Paka a bojujeme o postup na MČR. Postup je 
po prvním kole velice reálný. Samozřejmostí je přípravka, ve které se děti mladší 10-ti let 
nejen učí základům basketbalu, ale hlavně rozvíjejí všestrannost (rychlost, pohyblivost, 
obratnost), která je pro jakýkoliv výkonnostní sport hodně důležitá. Zájemkyně ročníku 
narození 2003 a mladší se mohou hlásit na tréninku, který se koná pravidelně každé pondělí a 
pátek v tělocvičně 4.ZŠ a to vždy od 16:00 do 17:30 hod. 
 Práce s mládeží je velmi náročná nejen na čas, ale i na finanční stránku. Chceme tímto 
poděkovat našim partnerům, z těch největších jmenujme Město Jičín, firmy Continental Teves 
Jičín či Ronal, ale děkujeme i mnoha drobným sponzorům. Naše úspěšná práce by se neobešla 
bez obětavé činnosti našich trenérů, kterých máme v dnešní době celkem 15, z toho pak 12 
pracuje s mládeží. Vzhledem k velikosti našeho oddílu je naší prioritou především práce 
s mládeží, protože v kategorii dospělých lze těžko konkurovat velkým oddílům a výrazně za 
podpory velkých finančních částek posilovat dospělé týmy. Dobrou práci s mládeží potvrzuje 
i fakt, že pro letošní sezónu jsme v novodobé historii získali i podporu České basketbalové 
federace přidělením Sportovního střediska pro kategorii žákyň. 
 Naším cílem je vychovat další hráče a hráčky, které budou hrát v nejvyšších soutěžích 
dospělých, stejně tak jako v minulosti, kdy do nejvyšší mužské soutěže odešlo z našeho 
oddílu 7 hráčů. I dnes však mámě několik hráčů a hráček, kteří hrají v nejvyšších 
dorosteneckých soutěžích či ve vyšších soutěžích dospělých. Náš oddíl se může chlubit i 
výchovou trenérů, kdy máme dva trenéry, kteří působili u reprezentací ČR. U dospělé 
kategorie, reprezentace mužů to byl a je Pavel Budinský a u reprezentace dívek U16, U18 a 
momentálně u žen U20 David Streubel. 
 Kromě klasické práce s mládeží se náš oddíl již od roku 2000 podílí na pořádání 
basketbalových campů pro děti a mládež, kdy některé roky byly campy spojené i s účastí 
reprezentace mládeže. Tyto campy navštívilo již více jak 1.200 dětí z celé České republiky. 
 Koho náš oddíl zaujal, zveme ho na naše webové stránky www.basketjicin.cz či na 
stránky našich campů www.jicincamp.cz . Stránky máme i na FB. 
  


